
راه و رسم موفقیت
یک زمانی با بروچیچ )رییس ســابق فدراســیون صربســتان( به طور مفصل صحبت کردم و از او پرســیدم که شــما چه 
کردید که در ســیدنی قهرمانی شــدید؟ پاســخ را از یافتن اســتعدادها آغاز کرد و تشــکیل فرآیند آماده ســازی و آموزش این 
بازیکنان، تا در نهایت برسند به سن و توانایی مناسب که بتوانند به عناوین خوب در سطح جهان برسند. در ادامه هم باید 
به طور مرتب خون جدید به آن تزریق شــود و این روند ادامه داشــته باشــد تا در زمان مناسب، بازیکن آماده داشته باشیم 
تــا بتواند جایگزین شــود. ماننــد حالا که برای مثــال، بازیکنانی مانند صابر کاظمی و بردیا ســعادت را داریــم که می توانند 

جایگزین نفرات فعلی شوند. 
در تیم کنونی ایران هم بازیکنانی از تیم نوجوانان 2004 داریم، تا نوجوانانی که در سال 2019 به میدان رفتند که تلفیقی 
هســتند از بازیکنــان باتجربــه و نیروی جوانــی. بااین حال المپیــک نتیجه ی یک برنامه ی بلندمدت و اســتراتژی اســت و با 
آوردن یک مربی و تعدادی بازیکن مستعد به دست نمی آید. با تمام اینها، اگر والیبال ایران در لیگ جهانی نبود و حدود 
شــصت بــازی در طول چهار ســال لیگ ملت هــا برگزار نمی کرد، به قطع نمی توانســت بــه این جایگاه برســد. همه ی اینها 

مواردی است که برای داشتن یک تیم المپیکی و خوب نیاز است. 

بدون برنامه نمی شود المپیکی شد
از میان پنجاه واندی رشته ی ورزشی، شاید تنها نیمی از آنها در المپیک حضور دارند. المپیک، میدانی است که می توان 
گفت توانمندی های یک کشور را نشان می دهد. ثمره ی چهار سال تلاش کشورهاست و در رشته های مثل والیبال، از میان 
220 کشــور عضو فدراســیون جهانی، دوازده تیم می توانند ســهمیه بگیرند. خاصیت اش هم این اســت که المپیکی شدن، 
هیچ ضمانتی برای حضور در ادوار بعدی ندارد و باید برای هر دوره، به صورت جداگانه جنگید و سهمیه گرفت. در برخی 
رویدادها شــاید یک تیم روزش باشــد و بتواند نتایج دور از انتظاری کســب کند، اما در المپیک به نظرم کشــوری نیســت که 
بدون برنامه بیاید و چنین نتیجه هایی کســب کند. در والیبال هم کســب ســهمیه برای رقابت های 2016 ریو، ماحصل یک 

برنامه ی حداقل ده ساله بود. 
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چــکار کنیــم. در ایــن چهــل  ســال هــم 
بــود.  اغلــب همینطــور  دربــاره ی مــن 
تنهــا مقطعــی کــه برخــلاف این بــود و 
براســاس نقطه نظری کــه مقام رهبری 
درباره ی والیبال داشــتند، من خواستم 
بــه والیبــال برگردم و تــلاش کنم به آن 
قولی کــه داده بودم عمل کنــم. اینطور 
بخواهــم  مــن  البتــه  کــه  نیســت  هــم 

مادام العمر در والیبال بمانم!
هیچوقــت  به ظاهــر  کــه  شــما  البتــه 

بازنشسته نمی شوید!
نیســت.  هــم  اینطــور  )می خنــدد( 
البته خــودم علاقه دارم تــا هر زمان که 
می توانــم، بمانــم؛ نــه فقــط به عنــوان 
هــر  در  بلکــه  فدراســیون،  رییــس 
ماموریتــی  هــر  بااین حــال  جایگاهــی. 
زمانــی دارد و مــن هــم پــس از مدتــی 
بــه خواســت  کــه  وزاتخانــه  حضــور در 
سلطانی فر انجام شــد، تشخیص دادم 
مثمرثمرتــر  می توانــم  والیبــال  در  کــه 
باشم و بازگشتم، تا همان طورکه گفتم، 
بــه  درســت تری  مســیر  در  را  والیبــال 

سمت هدف اش قرار دهم. 
به ســوال مــن دقیــق پاســخ ندادید! 
اگر بــه عقب برگردیــد، آن تصمیم را 

می گیرید و به وزارتخانه می روید؟
بیشــتر در مــوردش فکــر می کنم. به 
قول برخی مشتری ها که می گویند بروم 

یک چرخی بزنم و بعد شاید برگشتم.
در  می کنیــد  فکــر  نمی رفتیــد،  اگــر 

والیبال جلوتر بودیم؟
به نظــرم ایــن فاصله و وقفــه ایجاد 
نمی شد و تغییر مسیر را شاهد نبودیم. 
البته خداراشــکر برگشــتیم و تا جایی که 
می شد مسیر را اصلاح کردیم. حالا هم 
همه ی تلاشمان را می کنیم برای اینکه 
بتوانیم در المپیک 2021 توکیو به هدف 

بزرگمان برسیم. 

پس از انتخاب آلکنو، بسیاری از مربیان 
تیم هــای دیگــر مصاحبــه کردنــد و در 
مواجهه با تیم  ایران اعلام خطر کردند. 
در حد فاصل ریو تا توکیو، شاید بیش 
از نیمــی از مســیر را در وزارت ورزش 
بودید و بعد برگشــتید. اگر به گذشــته 
برگردیم، بازهــم انتخاب می کنید که 
از والیبــال برویــد و معــاون قهرمانی 

وزارت شوید؟

تصمیمــی کــه در آن دوران گرفتــم، 
احساســی نبــود. اگــر اعتقــاد داریــم در 
ســرباز  و  می کنیــم  کار  سیســتم  یــک 
آن هســتیم، خیلــی  وقت هــای اینطــور 
نیســت کــه خودمــان انتخــاب کنیم که 

مــا در آخریــن رقابتمــان بــا برزیــل 
در لیــگ ملت هــای والیبــال، باید بازی 
بــه کســی  نیــاز  را می بردیــم. مــا تنهــا 
داشــتیم کــه در کنــار زمیــن یــک کاری 
بکند و مــا تصور می کنیــم آلکنو همین 
کار را می توانــد انجام دهد و پیروزی در 
چنین بازی های حساســی را برای ما به 

ارمغان بیاورد.
شــاید بشــود گفــت او ســوای ســبک 

و تاکتیــک، بــا کوچینــگ و هدایــت کنار 
در  را  روســیه  توانســت  کــه  بــود  زمیــن 
المپیــک 2012 لنــدن قهرمــان کند و در 
فینال، بازیِ باخته را ببرد. ما در انتخاب 
او همــه ی این  مــوارد را در نظــر گرفتیم 
و بــرای ما از همه مهم تــر، توانایی او در 
هدایــت تیــم اســت و البتــه شــخصیت 
خاص و توانایی اش برای مدیریت تیم. 
مــا دنبــال اینهــا هســتیم و دیگر ســبک 

شرقی و غربی برایمان اهمیت ندارد. 
و  پرنســیب  بــه  صحبت هایتــان  در 
کردید.  اشــاره  تیم  مدیریت  توانایــی 
بحــث بازیکن ســالاری در ســال های 
اخیر بارها در تیم ملی والیبال مطرح 
شــده اســت و خیلی هــا معتقدند که 
حتــی  بازیکن هــا  مختلــف  ادوار  در 
توانایی ایجاد تغییــر در کادر فنی تیم 
را هــم داشــتند. یکــی از جاهایــی که 
قصد کردید مسیرتان را اصلاح کنید، 

همین مورد بود؟
مــن بارها گفتــه ام. اگر رهبــر و مدیر 
تیــم نتواند تیــم اش را اداره کنــد، تیم، 
او را اداره می کنــد! مــن قبــول ندارم که 
بازیکنان تیم را اداره کردند، اما به قطع 
در مواقعــی کوچینــگ ضعیــف بوده و 
اختــلاف ایجاد شــده اســت. مــا اعتقاد 
داریــم کــه اقتدار رهبــر تیم بایــد آنقدر 
باشــد که هــم به تیــم اعتمــاد به نفس 
بدهــد و هــم روی تیــم مقابــل و حتــی 
داور تاثیــر بگــذارد. شــما وقتــی همین 
حــالا هــم بــا مســئولان فنــی تیم هــای 
بــزرگ دنیا صحبت کنید، هنوز از فینال 
المپیــک لنــدن و آن تصمیــم عجیــب 
آلکنــو در فینال یاد می کننــد. بلافاصله 

پتانسیل در کشور وجود داشت؟ 
پس از صحبت هــای رهبری درباره ی 
تیم جوانان و قهرمان شــدن با مربی 
ایرانی، آیا به شــما بــرای انتخاب یک 
ایرانــی برای هدایت تیم بزرگســالان 

هم فشار وارد شد؟
بالاخره افــکار عمومی ایــن تصور را 
دارد. بالاخره مــا در نوجوانان و جوانان 
بــا مربی ایرانــی قهرمان جهان شــدیم 

هــم  بزرگســالان  در  می کردنــد  فکــر  و 
می توانــد این اتفــاق بیفتــد. بااین حال 
بایــد بدانیــم کــه کار در بزرگســالان بــا 
بازیکنانــی که خیلی هایشــان ســابقه ی 
حضــور در حداقــل یــک المپیــک را در 
کارنامــه دارند، بــا کار در ســایر رده های 
ســنی متفاوت اســت. به همین خاطر با 
تشخیص ما و کارشناسان، به این نتیجه 
رسیدیم که فضای کشــور را با سوزاندن 
مربــی ایرانی بر ضد آنهــا نکنیم و توان 
داخلی را برای سال های آینده و پس از 

المپیک حفظ کنیم. 
یکی از بحث هایی که پس از انتخاب 
آلکنو مطرح شــد، تفاوت ســبک این 
مربی با والیبال ایران اســت. آیا شما 
ایــن تفــاوت را قبول داریــد و آن را در 

تصمیم گیری تان در نظر گرفتید؟
شــاید اگر بیست ســال قبل درباره ی 
می کردیــم،  صحبــت  جهــان  والیبــال 
شــرقی  ســبک  دو  بــه  را  دنیــا  والیبــال 
قدرتــی  و  ســرعتی  همــان  یــا  غربــی  و 
تقســیم می کردیــم. والیبــال مــدرن اما 
متفاوت اســت و ترکیبــی از هردوی این 
ســبک ها را در خود دارد. برای مثال، در 
حوزه ی باشــگاهی مگر همــان بازیکنان 
آمریکایی و اروپایی بــا آلکنو کار نکردند 
و نتیجــه گرفتند؟  نکتــه ی اصلی ماجرا 
این است که قرار بر این نیست که تغییر 
ســبک اتفــاق بیفتــد. قــرار نیســت که او 
چهار ســال آینــده، ایــران را هدایت کند 

که انتظار تغییر سبک داشته باشیم. 
پس قرار است با آمدن او چه اتفاقی 
بیفتد؟ به عبارت بهتر، فدراســیون از 

آلکنو چه می خواهد؟


